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وطن امروز     شماره 3۴5۲
   اندیشه مهدویت اشاره به نوعى جهان وطنى و عدالت جهانى براى انسان جهانى دارد و بدان معنى است که ما در جنب 

همه ای ن حماقتها، ستمها و شرارتهایى که در جامعه بشرى اتفاق مىافتد، معتقد باشیم به اینکه حضرت مهدى موعود)عج( 
عاقبت، همه چیز را جبران و تاریخ را غسل و شستوشو خواهند کرد و با استقرار دولت عدل جهانى، دعواى نژادها، ملیتها و 

قومیته ا را خاتمه خواهند داد و تبعیضه اى نژادى، قومى و ملى به دست ایشان پایان خواهد یافت

»پایان تاریخ« موضوعى است که همیشه ذهن بشر را به خود مشغول کرده است. در دوران 
معاص�ر خیلى از متفکران و فیلسوفان درباره پای�ان تاریخ نظریه پردازى کردند و دست به 
آینده پژوه�ى زدند؛ نظریاتى که عموما یا به یأس و ناامیدى و نابودى بشر معطوف بود یا به 
سلطنت و امپراتورى بى منازع لیبرال- دموکراسى. اما تشیع با باور به مهدویت، بر همه نظرهاى 
به ظاهر فیلسوفانه و روشنفکرانه خط بطلان کشیده و »پایان تاریخ« را نه نابودى بشر با جنگ 

اتمى و نه سلطنت بى منازع لیبرالیسم مى داند، بلکه پایان تاریخ را مقارن با حکومت بى منازع 
مستضعفان به پرچمدارى انسانى فانى در خدا مى داند. پایان تاریخ، متعلق به توحید و جریان 
یافتن آن در همه شقوق زندگى از مجراى ولایت است. به مناسبت فرارسیدن سالروز ولادت 
قطب عالم امکان، حضرت صاحب العصر و الزمان در گفتارها و نوشتارهایى از متفکران دینى 

و کارشناسان مذهبى به تامل و تدقیق در امر مهدویت پرداختیم.

به سوى توحید

پایان تاریخ، حکومت مستضعفان

همدلى مؤمنانه، زمینه ساز ظهور منجى

نظم نوین مهدوى

حیات دشمن در زوال اندیشه مهدوى

حجت  الاسلام والمسلمین دکتر عبدالحسین خسروپناه*:  محوریت اصلی منظومه فکری 
مقام معظم رهبری توحید و جریان توحید در عرصه های فردی و اجتماعی است. اگر این 
نگاه توحیدی را در بحث های تاریخی و حوادث تاریخ معاصر جهان  بویژه جنگ های جهانی 
اول و دوم و سپس جنگ سرد و وضعیت کرونا مشاهده کنیم، بشر بیش از هر اندازه احساس 
فقر، نیازمندی و ناتوانی وجودی می کند. در قرن 21 که اوج علم و فناوری است، پدیده ای 
مثل »کووید-19« را نتوانست کنترل و مدیریت کند و کماکان در جهان هزاران نفر جان 

خود را از دست می دهند. مرتب این ویروس هم تغییر ژنتیک پیدا می کند و بشر 
را بشدت ناتوان کرده است. بشر به یک احساس فقر و ضعف حداکثری پی 

برده است و این یعنی نزدیک شدن تاریخ بشر به توحید؛ ما باید با نگاه 
توحیدی این عالم را نگاه و اداره کنیم و اگر بش��ریت نگاه توحیدی 
نداشته باشد، سبک زندگی اشتباه و شرک آلودش منجر به ناتوانی و 

اضطرار فزاینده در برابر حوادث عالم می شود. 
بشر اومانیست و سکولار خود را مقتدر کل و فعال مایشا می دانست 
و خدا را کنار زد، زمین را از آسمان برید، عقل را از وحی جدا کرد، 

دنیا را از آخرت تفکیک کرد و این باعث شد بشر از یک غرور و عُجب 
فراوانی برخوردار ش��ود. این غرور منجر به جنگیدن با طبیعت ش��د و 

طبیعت هم با او جنگید، چرا که طبیعت به تعبیر قرآن شعور دارد. 
این بشر قلدر مدعی امروز به زانو نشسته و دارد به توحید بازگشت می کند. در 

بازگشت به توحید باید با طبیعت مدارا کرد، نه اینکه طبیعت را مجازات کرد، اگرنه مجازات 
طبیعت منجر به مجازات بشر می شود. اگر با نگاه منظومه ای مقام معظم رهبری و رویکرد 
توحیدی عالم و آدم را بنگریم، حرکت بشر به سمت توحیدی خواهد بود که زمینه ظهور را 
فراهم می کند. تا جامعه آماده ظهور حضرت ولیعصر)عج( نباشد، نمی توان انتظار ظهور داشت. 
ظهور زمانی اتفاق می افتد که بشر آمادگی پذیرش ظهور را داشته باشد و بشر وقتی آمادگی 
پذیرش ظهور را دارد که با نگاه فقر وجودی خود را بنگرد و نگاه توحیدی به عالم و آدم داشته 
باشد و بفهمد واقعیت جهان آن نیست که فکر می کرد که می تواند هر گونه خواست تجاوز 
و تعرض و درگیری با عالم و طبیعت داشته باشد. با این نگاه می توان یک تفسیر خاصی از 

انتظار بشر و بحث مهدویت داشت. 
برخی تصویرشان از انتظار فرج، ویرانگر است، یعنی صبر کنیم هر اتفاقی در جامعه افتاد 
و هر چه مفسدان فساد ایجاد کردند، ما نگاه کنیم. ارشاد مردم تعطیل شود، آموزه های دینی 
تعطیل شود و در واقع یک تنبلی فردی، اجتماعی و تاریخی داشته باشیم تا امام ظهور کند. 
این تصویری است که برخی از انجمن حجتیه ای ها دارند. اما تصویر دوم در مقابل انتظار ویرانگر، 
انتظار سازنده است. انتظار سازنده، انتظار همراه با فعالیت، رشد، نمو، صلاح و کمال است 

و باید جامعه به سمت حیات طیبه حرکت کند تا زمینه ظهور فراهم شود. ما قبل از ظهور 
نمی توانیم جهان را پر از عدل و داد کنیم. لبریز کردن دنیا از عدل و داد به دست حضرت 
ولیعصر)عج( انجام می شود اما زمانی این اتفاق می افتد که افراد و جوامع تاریخ آمادگی ظهور 
داشته باشند. این وقتی اتفاق می افتد که یک رشد عقلانی و گرایش معروف فراهم شود و 

این با انتظار سازنده، فعال، صلاح ساز و رو به رشد تحقق پذیر است. 
طبیعتا اگر انتظار س��ازنده بخواهد اتفاق بیفتد، باید انسان هایی آزادیخواه تربیت شوند. 
انسان های برده ای که هر چه ظلم و ستم توسط وهابیت در عربستان اتفاق می افتد 
و مظلومان بی گناه در یمن، فلسطین و بسیاری از کشورهای دیگر کشته شوند، 
سکوت می کنند، اینها انسان های آزادی خواه نیستند. انسان آزادی خواه باید 
در برابر ظلم جهانی و استکبار بین المللی بایستد. در یمن این همه جنایت 
اتفاق می افتد و کودکان از فقر و بیماری از دنیا می روند اما هیچ کشوری 
به داد اینان نمی رسد ولی زمانی که میان روسیه و اوکراین جنگی رخ 
می دهد، می بینیم برخی سلبریتی ها دادشان به فلک می رسد. این همه 
جنایت در فلسطین و یمن سال هاست اتفاق می افتد اما صدایی از اینها 
در نمی آید. انسانی که انتظارش سازنده است، انسان آزادی خواهی است 
و انسانی است که مردانه در برابر این ظلم و ستم های جهانی و تاریخی 
می ایستد و صهیونیست، وهابیت و استعمار آمریکا را نقد می کند. شما دیدید 
وقتی اخوان المسلمین تسلیم آمریکا و وهابیت شدند، یک سال هم نتوانستند حکومت 
کنند و زمین خوردند و به تاریخ پیوستند. هر چه رهبران ایران آنها را به استفاده از تجربه 
انقلاب اسلامی ایران دعوت کردند، آنها درس نگرفتند و گفتند ما می خواهیم از طریق آمریکا 

و عربستان مشکلات مصر را حل کنیم که عاقبت شان را همه مشاهده کردیم. 
اینان انسان هایی هستند که دست از آزادی خواهی بر می دارند و به سمت بردگی می روند. 

وقتی به سمت بردگی رفتند، طبیعتا این آسیب ها را هم خواهند دید. 
اگرچه ما نمی توانیم برای ظهور وقت تعیین کنیم و اگر کسی هم زمان تعیین کند، باید 
تکذیب کرد اما اتفاق مهمی که در عصر کنونی ما است، این است که ظلم و ستم در جهان 
بسیار گسترده شده است و این ظلم را همه مردم جهان کاملا حس می کنند. مردم مظلوم 
در مشکلات متعدد به سر می برند و ظالمین هر جا دست شان برسد به گسترش ظلم و ستم 
می پردازند. از طرفی هم می بینیم که اکثریت مردم ایران و جهان، گرایش عدالت خواهانه پیدا 
کردند. زمانی لیبرالیسم ها اصلا نام عدالت را نمی بردند، اکنون برای عدالت تئوری می دهند و 
می گویند لیبرالیسم هم باید به دنبال عدالت برود. یعنی این گرایش های جهانی به عدالت یک 
نویدی است برای اینکه آمادگی مردم مسلمان و غیرمسلمان جهان را برای ظهور مشاهده کنیم.
* استاد حوزه و دانشگاه

حسن رحیم پور ازغدى*: حضرت مهدی موعود)عج( بر بام جه ان و ب ر ش انه تاریخ ایستاده اند، در 
حالی که ما زیر دست و پای جهان و زیر چرخهای ارابه تاریخ دست و پ ا میزنیم؛ نه ما، بلکه 
همه بشریت. قیام مهدی)عج( نقطه غلیان تاریخ و شوک بزرگ تاریخی است که علیه ستمگران 
جهان و برای گشودن راه تنفس بشریت محروم وارد میشود و بر اساس روایات، نه فقط راه 

تنفس، بلکه ایشان راه تعقل را هم برای بشریت، باز میکنند. 
مساله مهدویت، متضمن مضامین نظری و عملی بسیار مهمی است و یکی از مهمترین این 

مضامین که مستقیم به سرنوشت بشریت مربوط میشود، طرحی است که مهدویت 
برای تاریخ جهانی صورتبندی میکند و اشاره به نوعی جهان وطنی و عدالت 

جهانی برای انسان جهانی دارد و بدان معنی است که ما در جنب همه 
ای ن حماقتها، ستمها و شرارتهایی که در جامعه بشری اتفاق میافتد، 
معتقد باشیم به اینکه ی ک دینامیزم باشعوری در نبض تاریخ، تعبیه شده 
و او عاقبت، همه چیز را جبران خواهد کرد، او تاریخ را غسل خواهد 
داد و شستوشو خواهد کرد و با استقرار دولت عدل جهانی، دیگر ما 
در دنیا جز »شهروند جهانی« نخواهیم داشت؛ یک »شهر« است و آن 

»جهان« است و ی��ک شهروند است و آن شهروند جهانی است. دعوای 
نژادها، ملیتها و قومیته ا در دوره حکومت مهدی)عج( خاتمه خواهد یافت. 

تبعیضه ای نژادی، قومی و ملی به دست او پایان خواهد یافت و میتوان آن را 
گلوبالیزیشن مه دوی نامید که درست نقطه مقابل گلوبالیزیشن سرمایهداری طبقاتی 

است که امروز در دنیا تبلیغ میکنند و این گلوبالیزیشن، این نوع جهانی شدن، جهانی ش دن 
ب ر اس اس عدالت و معنویت برای همه است و ما هر سال و هر قرنی که بگذرد به آن فرهنگ و 

حکوم ت نزدیک تر می شویم. 
این نوع غایتشناسی، این نوع فرجامگرایی ت اریخی و جه انی که ما از آن تعبیر به مهدویت 
کردیم، مستقیما به زیان چه کسانی در دنیاست؟ این فکر به ضرر چه کسانی است؟ به زیان 
مافیای قدرت و ثروت جهانی است. فکر مهدویت، تهدید مافیای قدرت و ثروت در سراسر دنیاست، 
لذا دشمنترین محافل ب ا فکر مهدویت و انقلاب و عدالت جهانی و حکومت عدل بینالمللی و با 
مفهوم انتظار مثبت - »یعنی انتظار فعال« نه انتظار منفی- همین اربابان زر و زور جهان هستند 

که فرهنگ محافظهکاری و حفظ وضع موجود دنیا را تئوریزه و به بشر، تلقین میکنند که تاریخ، 
پایانی جز همین وضع موجود ندارد. آنها همین را تلقین میکنند.

پوپر در مصاحبهاش با اشپیگل میگوید از مدینه فاضله و عدالت جهانی دیگر حرف نزنید، 
اینها خزعبلات است، زیرا مدینه فاضله و سقف تاریخ، همین جامعه ایالات متحده آمریکاست؛ 
جامعهای که بزرگ ترین منبع درآمدش، سلاحهای کشتار جمعی شیمیایی، هستهای، میکروبی 
و هالیوودی یعنی سکس، خشونت و مواد مخدر بزرگترین منبع درآمد ملی ایالات متحده است 
و این، مدینه فاضله و پایان تاریخ است. دنبال کدام پایان برای تاریخ هستیم؟! این فکر 
و تئوری نظام لیبرال- سرمایهداری القا میکند که نظام لیبرال- سرمایهداری، 
پایان تاریخ است و مهدی)ع��ج( دروغ است و انتظار عدالت، انتظار عبثی 
است و جهان، سروته معقولی ندارد و تاریخ، اصولا جهت و غایتی ندارد 
و خلاصه شما را سر کار گذاشتهاند و اصلا عدالت، امری مهمل در این 
فرهنگ است. تقدیر شما مستضعفان عالم را در مراکز سرمایه و ستم 
مینویسند و هیچکس در کنار شما نیست. شما، محرومان دنیا تنهایید. 
مبادا خیالات برتان دارد که مهدی)ع��ج( خواهد آمد و باید زمینه را 
آماده کنیم و باید به سمت عدالت حرکت کنیم تا او بیاید. مهدی)عج( 
دروغ تاریخی است و شما بردهها بای د ب ه هم ین زنجیرهایی که به گردن 
شما انداختهایم، افتخار کنید. یکی، دو قرن است که سعی کردند اصلا عقربه 
قطبنمای تاریخ را از جا بکنند که یعنی ببینید تاریخ ب ه س مت خاصی در حرکت 
نیست و پشت جامعه جهانی و حیات بشری، غای ت الهی نخوابی ده و وقتی غایات و اهداف 
درست را گم و گور کردند، خود بشریت هم گم و گور خواهد شد و به نیهیلیزم میرسد و 

نخواهد دانست که مبدأ عالم کجا بود و معاد عالم کجاس ت.
عقیده به مهدویت بر خلاف آنچه محافظهکاران و لیبرالها در دنیا میگویند، جهان را نمیبندد 
و اتفاقا معنای مهدویت، این است که آینده، باز است و این وضعیتی ک ه در جهان و بر جهان 
حاکم است، آخر خط نیس ت و دنی ا ب نبس ت نیس��ت. اعتق اد ب ه مهدی)ع��ج( یعنی که از ته تاریخ، 

هوای تازه و باد صبا میوزد و این خبر بدی برای زندان بان و مستکبران عالم است.
* نظریه پرداز علوم انسانى

حجت الاسلام والمسلمین مسعود عالى*: در روایات بسیاری 
آمده که از خدا بخواهیم به ما عنایت کند تا بتوانیم یار امام 
زم��ان عجل الله تعالی فرجه الشریف ب��وده و در رکاب شان 
حرک��ت کنی��م. در دعای عهد بارها ای��ن خواسته تکرار و 
گفته می شود که ی��اران واقعی حضرت حتی بعد از مرگ 
نی��ز برمی گردند تا هنگام ظهور در کنار ایشان قرار گیرند. 
شیعه باید هم��واره به همین طریق زندگی کند و همواره 
آماده برای یاری امام خود باشد. بنا بر آیات و روایات بهترین 
م��ردم، شیعیان آخرالزمان هستند ک��ه با توجه به ندیدن 
امام شان حاضرند در کنار ایشان بوده و یاری اش کنند. هنر 
بندگی درس��ت در همین جا متجلی می شود که معرفت 

انس��ان به جایگاهی برسد که حق را اگر چه به ظاهر 
نمی بیند اما با او همراه می شود. شرط حضرت 

برای تحقق ظهور، وفای به عهد جمعی 
و همدلی اجتماعی است که این نکته 

بسیار قابل توجه است. ظهور حضرت 
پدیده ای اجتماعی در سطح جهان 
است و وقوع پدیده های اجتماعی 
زمینه ه��ای خ��ود را می طلبند و 
بی سب��ب اتف��اق نمی افتند؛ نکته 

قابل توجه این است که انسان ها بویژه 
جامعه شیعه باید آمادگی آمدن حضرت 

و تحمل عدال��ت، عقلانیت و معنویتی که 
ایشان برقرار می کند را داشته باشند.  یکی از نقشه های 

سنگین شیطان این است که همدلی مومنانه را از بین ببرد 
تا روح جمعی شیع��ه و مومنانه که مقدمه ظهور حضرت 
ولیعصر)عج( است اتفاق نیفتد، بنابراین شیعیان با همدلی 
و همزبانی باید این نقشه شیطان را خنثی کرده و در عمل 
زمینه ساز ظهور حضرت حجت باشند.  یکی از وظایف بسیار 
مهم که دوستان بزرگوار و مومن باید در رابطه با وجود مقدس 
امام زمان علیه السلام و مساله  ظهور خیلی به آن اهتمام ورزند، 
نزدیک دیدن ظهور است. ما در روایات مان به عناوین مختلف 
و تعابیر مختلف این توصیه را از اهل بیت داریم که ظهور را 

نزدیک ببینید. در زیارت جامعه  کبیره خطاب به اهل بیت 
داریم پرچم های تقوا، در زیارت های آل یاسین خطاب به امام 
لامُ عَلیَْکَ ایَهَُّا العَْلمَُ المَْنْصوُبُ؛   زمان که سلام می دهیم  الَسَّ
ای پرچم افراشته، اینها پرچم های افراشته  دین و ایمان و تقوا 
و توحید ند. امام هادی می فرماید وقتی این پرچم در زمان 
غیبت از بین شما برداشته شد از زیر پاهای تان منتظر فرج 
باشید. مرحوم مجلسی می فرماید اینکه از زیر پاهای تان یعنی 
همان جایی که ایستادید تکان نخورید؛ یعنی عبور نکرده 
ممکن است فرج برسد، یعنی این شکلی است که از جهت 
زم��ان و مک��ان طوری است که خیلی سریع در هر زمان و 
هر مکانی امکان پذیر است. باز یک روایت دیگری از امام باقر 
علیه السلام است که به فضیل بن یسار شاگرد خوب شان 
فرمود وقتی نیازمندی و حاجات مردم زیاد شد 
و به همدیگر به خاطر کاری رجوع کردند 
ول��ی بعضی ها آن برادر مومن شان را 
انکار و رد کردند. منتظر فرج باشید 
صب��ح و شب. صب��ح و شب دائما 
منتظر فرج باشید. شاگرد امام باقر 
علیه السلام سوال کرد یعنی چه 
بعضی ها بعضی ه��ا را انکار کنند؟ 
امام باقر فرمودن��د وقتی برای یک 
حاجتی پیش ب��رادر مومنش می رود 
یک جور دیگر با او برخورد می کند، جوری 
ک��ه قبلا این گونه نبود و حالا ک��ه برای احتیاج آمده 
سرد برخورد می کن��د و تحویل نمی گیرد؛ یک جور دیگر 
ب��ا او حرف می زد که قبلا این طور با او حرف نمی زد. یکی 
از آسیب ه��ای آخرالزمان را حضرت می گوید رابطه  ها سرد 
است. مومنین هنگام حاجات شان کاری با هم ندارند، از هم 
رو برمی گردانند. در یک چنین وقتی که ارزش های اخلاقی 
افول کرده و ارزش های مادی غلبه پیدا کرده، در این مواقع 
که تاریکی است توقع فرج داشته باشید. صبح و شب یعنی 
شب که شد بگویید فردا صبح. فردا صبح که شد بگویید شب.
* کارشناس دینى

حجت الاسلام والمسلمین سیدعباس موسوى مطلق*: 
رهبر معظم انقلاب بارها عصر کنونی را عصر عبور از یک 
پی��چ تاریخی دانسته اند؛ به تعبیر آقا، امروز مسیر تاریخ، 
مسیر ظلم است؛ مسیر سلطه گری و سلطه پذیری است؛ 

یک عده در دنیا سلطه گرند، یک عده سلطه پذیرند. 
انقلاب اسلامی ثابت کرد مسیر باطل دنیا را می شود عوض 
کرد؛ امروز دنیا نیز همچون انقلاب اسلامی به سمت بیداری و 
 مبارزه با ظلم و زورگویی و دیکتاتوری قرار گرفته است. چهره 
واقعی و خبیث استکبار و صهیونیست روزبه روز در حال بروز و 

ظهور است. علاقمندی مردم جهان به اسلام و گرایش 
آنان به مکتب اهل بیت علیهم السلام به وضوح 

در دنیا مشاهده می شود. آمار انتخاب دین 
اسلام نشانگر این حقیقت است. 

اگ��ر جهان از ای��ن پیچ تاریخی 
م��وج  کن��د  عب��ور  بدرست��ی 
عدالت خواهی و لبیک به شعارهای 

مهدوی پدیدار خواهد شد. 
حضرت مه��دی به دنبال نظم 

نوین جهان��ی بر اس��اس عقلانیت 
است، به دنبال رفع فقر مطلق، آرامش و 

آسایش مردم جهت رسیدن به کمالات والا و 
بالای الهی است و مردم جهان در حال درک این موضوع 

هستند که آخر این پیچ تاریخی نیاز به منجی برای عموم 
حاصل می شود و امکان اصلاح دنیا برای مردم جهان دور از 
ذهن نیست. علت اصلی دشمنی با جمهوری اسلامی همین 
است که دشمنان می دانند این انقلاب در مسیر مصلح جهان 
مهدی موعود عجل الله تعالی فرجه الشریف قرار گرفته است.

در عالم 2  نوع وعده داریم؛ وعده های الهی که دارای مبنا، 
حقیقت و بر اساس قدرت و بی نیازی است و حتما محقق 
می شود، و وعده های شیطانی که بی مبنا و پوچ و بر اساس 

قدرت های ک��اذب و از سر ضعف است که هیچگاه محقق 
نشده و  نمی شود.  سردمداران غرب و استکبار جهانی به هیچ 
وعده ای تاکنون عمل نکرده و  نخواهند کرد.  جنگ روسیه و 
اوکراین حقیقت اعتماد به سلطه گران را به نمایش گذاشت.

مقدمه سازی ظهور، یک مصداقش تبیین حقیقی و واقعی 
اتفاقات عالم است و امروز، از جمله آنان تحلیل همین جنگ 
و  اتفاقات مشابه است. جنگ اوکراین و روسیه نشانه نصرت 
الهی برای افشای چهره حقیقی آمریکا و همدستانش بود. 
برای آن��ان مهم منافع خودشان است نه مردم، لذا فرق 
نمی کند جن��گ در کجا و با چه ملتی باشد، اگرچه 
خشم شان به اسلام و تشیع ریشه ای کهن و 
عمیق دارد. انتظار واقعی یعنی »ان تقوموا 
لله مثنی و فرادا« انتظار یعنی قیام و 
ایستادن؛ انتظار یعنی حرکت چرا که 
سکون مرگ است و حرکت حیات 
است؛ انتظار یعنی امید جامعه ای 
ک��ه منتظر است، امی��دوار است. 
جامعه ناامید نمی تواند منتظر باشد. 
اینکه امروز مهم ترین دغدغه دشمن 
ایجاد ناامیدی است به همین جهت است 
که نمی خواهد جامعه ما جامعه ای باشد که 
منتظر مصلح باشد.  جامعه منتظر جامعه عدالتخواه است 
ولک��ن عدالت خواهی اگر از مدار تق��وا و ارزش های اخلاقی 
خارج شود ضد عدالت است. امروزه گاهی مشاهده می شود 
به اسم عدالت خواهی و آزادی خواهی رسما در زمین دشمن 
بازی می شود.  و  نکته مهم دیگر این است که جامعه منتظر 
جامعه ای است که عقل و عاطفه چونان 2 بال پرواز در اندیشه 
م��ردم جای گرفته باشد، محبت به امام منتظران جامعه را 
اصلاح می کند و حرکت به سمت ظهور را سرعت می بخشد.
* کارشناس دینى

حجت الاسلام والمسلمین سیدمسعود پورسیدآقایى*: 
در ایام الله میلاد خاتم الأوصیا، حجت خدا، نور آل محمد 
صلي الله علیه و آله، مهدي فاطمه)عج( هستیم. مي توان 
این روز را به عادت گذراند و به غفلت سپري کرد و از یم 
به نمي و از دریا به قطره اي قانع شد و مي توان به بازکاوي 
حقوق امام مهدي)عج( و محاسبه  عهد و پیمان هایي که 
با آن حضرت داریم، پرداخت و با نقبي به نور و محاسبه ها 

و بازکاوي ها، به وسعت ها و هدایت هاي بیشتري رسید. 
امروز دشمنان سرمایه گذاري فراواني در راه مبارزه با این 
اندیشه  حیات بخش -که اساس تشیع است- کرده اند. این 

هجوم هاي خشن که پس از پیروزي انقلاب 
اسلامي بوی��ژه در دهه  اخیر به ساحت 

مهدویت شده است، نشان از اهمیت 
و حیاتي ب��ودن این موضوع براي 

دشمن دارد. 
دشمن نی��ک مي داند حیات 
شیع��ه، در گرو 2 نگ��اه سرخ و 
سب��ز است؛ نگاه حسیني و نگاه 

مهدوي. با یک��ي، قیام مي کند و 
ب��ا دیگري، آن را حفظ مي کند. این 

همه هجوم از ایجاد شبهه گرفته تا انواع 
فیلم ها و بازي هاي رایانه اي، نشانه  هراس آنان از 

این حقیقت سترگ است. 
رهبر حکیم انق��لاب 24 سال پیش فرمودند: »بنده 
سن��دی را دیدم که در آن بزرگان استعمار و فرماندهان 
استعم��اری توصیه می کنند ما باید کاری کنیم که این 
عقیده به مهدویت، بتدریج بین مردم زائل شود! آن روز 
استعمارگرهای فرانسوی و استعمارگرهای انگلیسی در 
بعضی جاهای آن مناطق بودند - فرقی نمی کند که استعمار 
از کجا باشد- استعمارگرهای خارجی، قضاوت شان این بود 
که تا وقتی عقیده به مهدویت در بین این مردم رایج است، 

ما نمی توانیم اینها را درست در اختیار بگیریم!
ببینید عقیده به مهدویت چق��در مهم است! چقدر 
خطا می کنند کسان��ی که به اسم روشنفکری و به اسم 
تجددطلبی می آیند و عقاید اسلامی را بدون مطالعه، بدون 
اطلاع، بدون اینکه بدانند دارند  چه می کنند، مورد تردید 
و تشکیک و اینها قرار می دهند. اینها همان کاری را که 

دشمن می خواهد، راحت انجام می دهند«.
ام��روز دشمن حیات خ��ود را در زوال یا تحریف این 
اندیش��ه مي داند؛ اندیش��ه اي که مانن��د روح، در کالبد 
معتقدانش رسوخ مي کند و آنان را در برابر همه  مستکبران 

به پا مي دارد. 
 ب��ه شهادت روایات متعدد، ایرانیان 
نقش بزرگي در زمینه سازي ظهور آن 
حضرت دارند. این روایات، چنان که 
بشارت است، هشداري به وظیفه  
سنگین ایران اسلامي هم هست. 
ناگفته نماند که این روایات، 
دشمنان را هم درباره ما حساس 
کرده و آن��ان را به سرمایه گذاري 
بیشت��ري براي ب��ه انحراف کشیدن 
نسل جوان این مرز و بوم و دوري آنان از 
اندیشه  مهدویت که در حقیقت، اساس انقلاب ما 
هم هست، وامي دارد.  اما به فضل پروردگار تلاش طواغیت 
عالم نافرجام مان��ده و عاقبت از آن جریان حق و ولایت 
است. از نظر اسلام و بینش اسلامی، جریان عالم به سمت 
حاکمی��ت حق و به سمت صلاح است؛ نهایت این عالم، 
نهایت غلبه صلاح است؛ ممکن است زودتر بشود، ممکن 
است دیرتر بشود اما برو و برگرد ندارد. قطعا اینطوری است 
که در نهایت، صلاح بر فساد غلبه خواهد کرد و قوای خیر 

بر قوای شر غلبه می کند.
* رئیس مرکز تخصصى موعود حوزه علمیه قم

تأملى بر اوضاع پریشان انسان معاصر و نسبت او  با مسأله ظهور موعود

بشر در  پیچ بازگشت به منجی
اضطرار انسان مدرن در بحران هاى اخیر زمینه ساز شکل گیرى استغاثه جهانى براى ظهور منجى موعود است


